

119-3/2011.

TÁJÉKOZTATÓ

a szociális törvény 2011. január 1. napjától hatályba lépő, az aktív korúak ellátását érintő módosításáról

Tisztelt Képviselő-testület!

Az „Egyes szociális, gyermekvédelmi, családtámogatási, fogyatékosügyei és foglalkoztatási tárgyú törvények módosításáról” szóló 2010. évi CLXXI törvény jelentősen megváltoztatta a szociális törvényt az aktív korúak ellátása és a közfoglalkoztatás tekintetében.

A bevezetett módosítások 2011. január 1-jétől hatályosak.

Pénzbeli szociális ellátások

A rendelkezésre állási támogatást az úgynevezett bérpótló juttatás váltja fel. A bérpótló juttatás szabályainak többsége megegyezik a RÁT szabályaival. Változásként belekerült, hogy a települési önkormányzat rendeletben előírhatja jogosultsági feltételként, hogy a juttatásban részesülő lakókörnyezetét tartsa rendben.

A 2010. december 31.-én rendelkezésre állási támogatásra jogosult személyek 2011. január 1-től bérpótló juttatásra lesznek jogosultak, így az ellátás folyósítása folyamatos lesz. Az átminősítéseket - felülvizsgálat keretében - 2011. április 30.-ig kell elvégezni.

2011. december 31. után csak annak a személynek lesz folyósítható az ellátás, aki a jogosultság felülvizsgálatát megelőző 1 évben legalább 30 nap munkavégzést tud igazolni, ebbe beletartozik az egyszerű foglalkoztatás, a közfoglalkoztatás, közérdekű önkéntes munkavégzés, illetve ha az érintett 6 hónap időtartamot meghaladó munkaerő-piaci képzésben vagy munkaerő-piaci programban vesz részt.

A bérpótló juttatásban részesülő köteles a munkaügyi szervezettel nyilvántartott álláskeresőként együttműködni.

2011. január 1.-től közfoglalkoztatás keretében csak a kirendeltség által közvetített álláskereső, elsősorban BPJ-re jogosult személyek foglalkoztathatók. Az ügyfél a felajánlott munkalehetőséget az iskolai végzettség és szakképzettség figyelembevételével köteles elfogadni.

A 35 év alatti, általános iskolai végzettséggel nem rendelkező álláskeresőknél nem a képzésben való részvétel lesz az elsődleges együttműködési kötelezettség.

Közfoglalkoztatás

A tartós munkanélküliek hatékonyabb foglalkoztatása érdekében 2011. január 1-től átalakul a közfoglalkoztatás rendszere.

Három új közfoglalkoztatási forma kerül bevezetésre, amelyhez a munkáltatók támogatást vehetnek igénybe.

Közfoglalkoztatási formák:

1. Önkormányzat által szervezett **rövid időtartamú** közfoglalkoztatás
 - napi 4 órás közfoglalkoztatás 2-4 hónapos időtartamban,
 - a munkabér a minimálbér, illetve a garantált bérminimum (szakmunka esetén) fele és
 - csak a BPJ juttatásban részesülőket lehet foglalkoztatni.
2. Önkormányzat által szervezett **hosszabb időtartamú** közfoglalkoztatás
 - napi 6-8 órás foglalkoztatás, 2-12 hónapos időtartamban,
 - a munkabér a minimálbér, illetve a garantált bérminimum időarányos része és
 - minden álláskeresőként nyilvántartott személy foglalkoztatható ebben a formában.

3. Országos Közfoglalkoztatási programok

- a foglalkoztatás legfeljebb 12 hónap időtartamban és teljes munkaidőben történhet,
- a munkabér minden egyes programban külön kerül meghatározásra,
- minden nyilvántartott álláskereső foglalkoztatható.

A közfoglalkoztatás támogatása pályázati eljárás tekintetében igényelhető. Az új közfoglalkoztatási rendszerben az eddigiektől eltérően nem egy felülről nyitott előirányzatból történik a támogatás finanszírozása. Kiemelt cél, hogy azokban a földrajzi térségekben, ahol magas a regisztrált álláskeresők száma és kevés a munkalehetőség, több forrás jusson a közfoglalkoztatás keretében biztosítható munkavégzési lehetőségekre.

A pályázatokat a területileg illetékes munkaügyi kirendeltségre kell benyújtani. A benyújtási feltételek rövid és hosszabb időtartamú közfoglalkoztatástól függően részben eltérőek. A foglalkoztatás csak a kirendeltség munkaközvetítésével jöhet létre. A pályázatokat folyamatosan, de attól függően, hogy rövid vagy hosszabb távú munkavégzésről van szó, eltérő benyújtási határidővel és darabszámú alkalommal lehet beadni.

A rendszeres szociális segély (az 55 év felettieket érinti) megállapításának, folyósításának feltételei nem változtak. Megszűnik azonban az a lehetőség, hogy a rendszeres szociális segélyre jogosult személy a BPJ-re való jogosultságot és ezzel együtt a közfoglalkoztatásban való részvételt válassza. A rendszeres szociális segélyre jogosult személy álláskeresőként továbbra is nyilvántartásba vetetheti magát (ez nem feltétele a segély folyósításának), és álláskeresőként részt vehet a közfoglalkoztatásban, ha a kirendeltség, mint álláskeresőt kiközvetíti.

Településünkön 2010. december 31-én **összesen 153 fő részesült aktív korúak ellátásában**, az alábbi részletezés szerint:

- 136 fő részesült rendelkezésre állási támogatásban,
- 17 fő rendszeres szociális segélyben (55 évnél idősebbek).

A munkaügyi központ tájékoztatása szerint Recsken **minimum 110 fő rövid időtartamú** és mintegy **10 fő hosszabb időtartamú** foglalkoztatására kell lehetőséget biztosítani.

Így a tavalyi évhez képest a duplájára fog nőni településünkön a foglalkoztatottak száma. Ekkora létszám esetében az adminisztrációs feladatok (munkaszerződések megkötése, foglalkozás-egészségügyi vizsgálatok megszervezése, szabadságok, táppénzek nyilvántartása) valamint az egyszerre 30-40 fő közfoglalkoztatott munkájának megszervezés és irányítása jelentős többletmunkát jelent majd.

A szociális törvény 2011. január 1.-én hatályba lépett változásai nem igénylik a helyi rendeletünk módosítását. Az év során azonban lesznek olyan hatályba lépő rendelkezések, amik szükségessé teszik a módosítást, például 2011. szeptember 1-től módosulnak a lakásfenntartási támogatás szabályai, melyek érintik a helyi önkormányzati rendelet tartalmát is.

A szociális ellátások elbírálásánál a **nyugdíjminimum** összegével dolgozunk, melynek összege 2008. január 1.-től változatlan, jelenleg is **28.500.-Ft**.

A könnyebb áttekinthetőség érdekében a 2011. január 1.-től hatályos szociális ellátásokra való jogosultságokról és annak pénzbeli összegeiről a tájékoztató mellékletében adunk tájékoztatást.

Recsk, 2011. január 12.

Varró Gyuláné
címzetes főjegyző

A szociális törvény 2011. január 1. napjától hatályba lépő, az aktív korúak ellátását érintő módosításáról szóló tájékoztató melléklete

Szociális ellátások

Rendszeres szociális segély (RSZS) 1993. évi III. tv. (Szoc. tv.) 37.§ (4) bek. 63/2006. (III.27.) Korm. rend. 17/B. § (2) bek.	Jogosult Az az aktív korúak ellátására jogosult személy, aki az ellátásra való jogosultság kezdő napján <i>a)</i> egészségkárosodott személynek minősül, vagy <i>b)</i> az 55. életévét betöltötte, vagy <i>c)</i> 14 éven aluli kiskorú gyermeket nevel - feltéve, hogy a családban élő gyermekek valamelyikére tekintettel más személy nem részesül a Cst. szerinti gyermekgondozási támogatásban, gyermekgondozási díjban, terhességi gyermekágyi segélyben - és a gyermek ellátását napközbeni ellátást biztosító intézményben [Gyvt. 41. § (3) bek.] nem tudják biztosítani, vagy <i>d)</i> a települési önkormányzat rendeletében foglalt feltételeknek megfelel.	Havi összege A rendszeres szociális segély havi összege a családi jövedelemhatár összegének és a jogosult családja havi összjövedelmének különbözete, de nem haladhatja meg a teljes munkaidőben foglalkoztatott munkavállaló részére megállapított személyi alaphír mindenkori kötelező legkisebb összegének (78.000,-Ft) személyi jövedelemadóval, munkavállalói, egészségbiztosítási és nyugdíjjárulékkel csökkentett összegét. A családi jövedelemhatár összege megegyezik a család fogyasztási egységeihez tartozó arányszámok összegének és az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összege 90%-ának szorzatával. Maximum összege: 60.600,- Ft
Bérpótló juttatás (BPJ) 1993. évi III. tv. (Szoc. tv.) 35.§	Jogosult Bérpótló juttatásra jogosult az a személy, akinek az aktív korúak ellátására való jogosultságát megállapították, kivéve azt, aki RSZS-re jogosult (a fent hivatkozottak szerint)	Havi összege A bérpótló juttatás havi összege az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összege 28.500,- Ft/hó
Időskorúak járadéka 1993. évi III. tv. (Szoc. tv.) 32/B § és 32/C §	Jogosult a reá irányadó nyugdíjkorhatárt betöltött személy, akinek saját és vele együtt lakó házastársa, élettársa jövedelme alapján számított egy főre jutó havi jövedelme nem haladja meg az öregségi nyugdíj <i>mindenkori</i> legkisebb összegének 80%-át,	Havi összege <i>a)</i> az öregségi nyugdíj minimum 80%-a: 22.800,- Ft/hó
	az egyedülálló, a reá irányadó nyugdíjkorhatárt betöltött, de 75 évesnél fiatalabb személy, akinek havi jövedelme nem haladja meg az öregségi nyugdíj <i>mindenkori</i> legkisebb összegének 95%-át,	<i>b)</i> az öregségi nyugdíj minimum 95%-a: 27.075,-Ft/hó
	az egyedülálló, 75. életévét betöltött személy, akinek havi jövedelme nem haladja meg az öregségi nyugdíj <i>mindenkori</i> legkisebb összegének 130%-át.	<i>c)</i> az öregségi nyugdíj minimum 130%-a: 37.050,-Ft
	Jövedelemmel rendelkező jogosult esetén az időskorúak járadékának havi összege a fentiek szerint járó összeg és a jogosult havi jövedelmének a különbözete, de legalább 1.000,- Ft.	
Ápolási díj 2010. évi CLXIX. tv.(Költségvetési tv.) 62. § (8) bek. és 1993. évi III. tv. (Szoc. tv.) 44. §	Jogosult Ápolási díjra jogosult - a jegyes kivételével - a hozzátartozó [Ptk. 685. § <i>b)</i> pontja], ha állandó és tartós gondozásra szoruló - súlyosan fogyatékos, vagy - tartósan beteg 18 év alatti személy gondozását, ápolását végzi (Szoc. tv. 41. §)	Havi összeg A súlyosan fogyatékos, vagy tartósan beteg 18 év alatti személy gondozása esetén a Költségvetési tv-ben meghatározott alapösszeg 100 %-a: 29.500,-Ft
		A fokozott ápolást igénylő súlyosan fogyatékos személy gondozása, ápolása esetén a Költségvetési tv-ben meghatározott alapösszeg 130 %-a: 38.350,-Ft
		A 18. életévét betöltött tartósan beteg személy ápolása esetén legalább a Költségvetési tv-ben meghatározott alapösszeg 80 %-a: 23.600,-Ft

Recsk, 2011. január 12.